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W styczniu w hotelu Abidar w Ciechocinku mo˝na by∏o oglàdaç fotografie autorstwa ciechocinianki
Dominiki Sikorskiej Remez.

Dominika Sikorska Remez urodzi∏a si´ 9 sierpnia
1984 roku. Ukoƒczy∏a SP nr 3, a nast´pnie Liceum
Ogólnokszta∏càce im. Stanis∏awa Staszica w Ciechocin-
ku. Jest absolwentkà Wydzia∏u Sztuk Pi´knych Uniwer-
sytetu Miko∏aja Kopernika w Toruniu na kierunku -
Konserwacja i restauracja malarstwa i rzeêby polichro-
mowanej. Dyplom z zakresu konserwacji malarstwa
sztalugowego u dr. hab. Dariusza Markowskiego, prof.
UMK oraz mgr Joanny Arszyƒskiej uzyska∏a w 2008 r..
Prac´ magisterskà z zakresu techniki i technologii ma-
larstwa hiszpaƒskiego artysty Tomasa Munoz Luceny

na tle technik malarstwa europejskiego prze∏omu XIX
i XX wieku napisa∏a pod kierunkiem dr hab. El˝biety
Basiul, prof. UMK. W latach 2008-2009 ukoƒczy∏a
wieczorowo Fotografi´ kolorowà oraz czarno - bia∏à
w ciemni na St John's Central College of F.E. & Training
w Cork w Irlandnii, uzyskujàc certyfikat umiej´tnoÊci
„The City and Gulids of London Institute”. Fotografià
zajmuje si´ od 2007 roku. Dominika od zawsze inte-
resuje si´ sztukà, malarstwem, rysunkiem i grafikà.
Du˝à przyjemnoÊç znajduje w kopiowaniu starych
mistrzów malarstwa w technice olejnej i temperowej
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na p∏ótnie czy pod∏o˝u drewnianym. Z pasji do zabyt-
ków studiowa∏a konserwacj´, lecz prawdziwà przyjem-
noÊç daje jej fotografowanie otaczajàcego Êwiata, zwra-
canie uwagi na rzeczy, detale, które umykajà na co
dzieƒ. W fotografowaniu najwa˝niejszy dla niej jest
zawsze szczególny moment, historia fotografowane-
go obiektu, kolor i Êwiat∏o. W czarno-bia∏ej, prawdzi-
wej fotografii podziwia g∏´bi´ czerni i kontrast. Szu-
ka pi´kna w tym, co wydaje si´ nieciekawe a nawet
brzydkie. Dokumentowanie historii, szukanie tego, co
za chwil´ zostanie na przyk∏ad zburzone, przemalo-
wane lub zniknie z naszych dróg - to sà najwi´ksze
êród∏a dotychczasowych inspiracji.

Autorka w rozmowie z Agnieszkà Rackà opowie-
dzia∏a o swojej pasji, êród∏ach inspiracji oraz planach
na przysz∏oÊç.

- Twoje prace robià wra˝enie od jak dawna in-
teresujesz si´ fotografià, jakie by∏y poczàtki Twojej
pasji?

- Fotografia zainteresowa∏a mnie podczas nauki w
liceum ogólnokszta∏càcym, nigdy jednak nie mia∏am
dobrego sprz´tu, nie robi∏am zdj´ç na wycieczkach
szkolnych, czasem uda∏o mi si´ po˝yczyç od kogoÊ
typowego „gluptaka”,  ˝eby coÊ uchwyciç na pamiàtk´.
Na studiach mia∏am zaj´cia z fotografii czarno - bia∏ej,
u˝ywaliÊmy ci´˝kiego, starego, rosyjskiego sprz´tu,
sami wywo∏ywaliÊmy filmy i sp´dzaliÊmy du˝o czasu
w pracowni - bo trzeba by∏o zaliczyç semestr ;). Przy-
goda z fotografià zacz´∏a si´ ju˝ wtedy, ale nie by∏a tak
intensywna jak teraz. Wtedy bardziej liczy∏ si´ wpis do
indeksu, a i zdj´cia nie by∏y jakieÊ wydumane. Do-
sta∏am w tym czasie starego Zenitha i troch´ nim fo-
tografowa∏am, ale nie by∏ w pe∏ni sprawny wi´c zno-
wu trzeba by∏o pomyÊleç o czymÊ pomyÊleç. Wyjecha-
∏am do Irlandii po 2 roku studiów i tam zacz´∏am
zachwycaç si´ krajobrazem. Tu, znowu po˝yczonym
aparatem cyfrowym, utrwala∏am widoki. Po powrocie
od razu kupi∏am nikona F 80, by∏ to jeszcze aparat
analogowy i u˝ywa∏am go jakieÊ 2 lata. Potem by∏
kolejny nikon D 80 ju˝ cyfrowy i teraz wreszcie D 700
- d∏ugo wyczekiwany i upragniony.

- Tak naprawd´ ciàgle nie by∏am zadowolona z
efektów jakie dawa∏ mi posiadany sprz´t, du˝o czy-
ta∏am, praktykowa∏am, podglàda∏am specjalistów.
Nawet nie chc´ myÊleç, ile dobrych klatek zmarno-
wa∏am z niewiedzy, ile fajnych szans na zdj´cie zmar-
nowa∏am, szcz´Êcie jednak, ˝e fotografia trwa i ciàgle
daje nowe mo˝liwoÊci.

- No w∏aÊnie, masz jakichÊ swoich mistrzów foto-
grafii? Czyje prace sà dla Ciebie wzorem?

- Uwielbiam fotografi´ amerykaƒskà mi´dzy innymi
Garry'ego Winogrand'a, Lee Friedlander'a, czy Stephen'a
Shore'a. Fascynuje mnie w nich taka zwyk∏oÊç i co-
dziennoÊç - architektura czy zwyczajne sytuacje z ˝ycia
w Stanach z lat 50 - 60.

- Wracajàc do tego,, co powiedzia∏aÊ, ˝e fotografia
ciàgle daje nowe mo˝liwoÊci,  mnie si´ wydaje , ˝e
jest odwrotnie, ˝e fotografia, to zamkni´ta chwila i
to jest w niej najbardziej ekscytujàcego, ˝e nie mo˝na
powtórzyç jej raz jeszcze, ˝e b´dzie ju˝ wtedy inne
Êwiat∏o, inna poza, inny gest...

- tak to prawda, ale ... raz zmarnuj´ szans´ i tej
samej ju˝ nie dostan´, ale dostan´ inna, wcale nie
gorszà

- Mo˝e nawet lepszà...
- Kilka takich zmarnowanych szans, uczy wi´kszego

sprytu, szybkoÊci w podejmowaniu decyzji.
- Taka sytuacja jest magiczna, kiedy trafiasz,

w∏aÊnie na t´ jednà chwil´...
- Tak to prawda. Niedawno by∏am na krótko w

Egipcie. Wydaje mi si´, ˝e z kilkuset  zrobionych zdj´ç
mam „to jedno”.

Ju˝ jak je uchwyci∏am, w trakcie naÊwietlania klatki
czu∏am niesamowite podekscytowanie.

- To fakt, niektóre fotografie wymagajà szybkiej
decyzji i sprawnego obs∏ugiwania aparatu, ale sà te˝
takie, na które czeka si´ godzinami albo i dniami,
czy Ty masz takie fotografie w swoich zbiorach?

- Tak, mam takich sporo, szczególnie z Irlandii,
mam kilka uj´ç tego samego miejsca, gdy˝ wyczeki-
wa∏am lepszej pogody.

- Opowiedz o jakimÊ zdj´ciu, o tym szybkim przy-
padkowym i wyczekanym zaplanowanym.

- Hmmm.... to mo˝e najpierw wyczekiwane. Cz´s-
to je˝d˝´ samochodem w rejonie Dingle - pó∏wysep
w hrabstwie Kerry. Zwykle swojà ulubionà drogà - takà
dzikà, wàskà, rzadko ucz´szczanà, bo tylko jeden
samochód si´ mieÊci, a jak pojawi si´ drugi, to trzeba
ty∏em wyje˝d˝aç do najbli˝szego pobocza. Nie najlepsze
warunki drogowe rekompensujà wspania∏e widoki na
góry. Krajobrazy te nabierajà niezwyk∏oÊci w zale˝noÊci
od pory dnia, wysokoÊci s∏oƒca. Kilka miesi´cy robi∏am
zdj´cia w tym rejonie. Te z lata by∏y nieciekawe - takie
przesuszone - za du˝o s∏oƒca, za du˝o zieleni. Gdy
nadesz∏a jesieƒ, wreszcie zacz´∏y zmieniaç si´ kolory
- pomaraƒczowy, ˝ó∏ty, fioletowy, z∏oty - to by∏o to,
czego szuka∏am - co wi´cej, po deszczu s∏oƒce, pi´knie
oÊwietla wilgotne pagórki i drogi - kolory stajà si´
bardziej ˝ywe i wyraêne a nisko przelatujàce chmury
o pi´knym bia∏awym kolorze rzucajà niesamowite,
g∏´bokie cienie. To chwila ulotna, bo nie cz´sto mo˝na
byç w tych rejonach podczas takiej pogody. Wypraw´
trzeba zaplanowaç szczególnie, gdy si´ pracuje i nie
mo˝na poÊwi´ciç fotografowaniu tyle czasu, ile by si´
chcia∏o. Mokra jezdnia odbija b∏´kit nieba, wyglàda
jakby by∏a rzekà.

- To prawda, ˝e czasem widoki widziane w real-
nym Êwiecie wydajà a˝ przekolorowane, kiczowate.
Tym, którzy tego nie widzieli, trudno uwierzyç, ˝e to
nie jest podrabiane na przyk∏ad w photoshopie.

-  Ja w tej kwestii jestem dosyç rygorystyczna - nie
lubi´ du˝ych ingerencji w fotografii za pomocà progra-
mów graficznych. Czasem dodam jakiÊ lekki filtr, ale
tylko po to, ˝eby udramatyzowaç, nadaç zdj´ciu klimat.

- Nigdy nie wiadomo ile w takiej fotografii umie-
j´tnoÊci fotograficznych, a ile komputerowej obróbki
zdj´cia. Z tego, co mówisz, wnioskuj´, ˝e wolisz raczej
fotografi´ kolorowà....

- Uwielbiam fotografi´ czarno - bia∏à, ale ...
- ale...?
- Do tego trzeba mieç pracowni´ najlepiej w∏asnà.

Marz´ o takiej , wcià˝ mam du˝o papieru i klisz.
- Dla mnie niedoÊcignionym mistrzem fotografii

czarno-bia∏ej jest Ansel Adams. Zw∏aszcza jego pejza˝e
robià niesamowite wra˝enie.

- Wielu ludzi teraz cyfrowo fotografuje i zamienia
obraz na czarno - bia∏y.

-  Ja tak robi´, fotografuj´ i dopiero póêniej widz´,
czy zdj´cie nadaje si´ bardziej na bw czy kolor.
Nie umia∏abym zaplanowaç sobie robienia tylko bw,
bo podejrzewam, ˝e wtedy akurat pojawi∏aby si´
taka feeria barw na niebie, jakiej nigdy nie by∏o ;)
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- Cz´sto mam przy sobie aparat cyfrowy i analo-
gowy. Analogowym robi´ zdj´cia czarno - bia∏e. Cyf-
rowym kolorowe. Lubi´ te˝ oczekiwaç na wywo∏anie
klatki, dla mnie niesamowite jest ju˝ to oczekiwanie.
Lubi´ daç si´ zaskoczyç.

CoÊ niesamowitego prze˝y∏am kilka dni temu...
- Opowiadaj..
- WchodziliÊmy z m´˝em na gór´ Moj˝esza, ci´˝ka

i d∏uga droga, zacz´liÊmy podró˝ o oko∏o 22 samocho-
dem, potem wspinaczka na 2300 m od oko∏o pierwszej
w nocy, o piàtej byliÊmy na szczycie. Niesamowite
zdj´cia uzyska∏am fotografujàc wspinajàcych si´ ludzi
z latarkami. Ale to jedyne, wyczekane zdj´cie zrobi∏am
ju˝ na szczycie krótko przed wschodem s∏oƒca....

- Wschód jest chyba najbardziej zaskakujàcy...jeÊli
chodzi o barwy... a co Ciebie tak zaskoczy∏o?

- Przygotowywa∏am w∏aÊnie aparat i statyw do
wschodu s∏oƒca, robi∏am uj´cia panoram, ludzie si´
gromadzili, by∏o zimno, mroêno, wszyscy opatuleni
kocami od Arabów oczekiwali wschodu s∏oƒca, który
mia∏ byç o 6:30. Wyczekiwa∏am w skupieniu coraz to
lepszych uj´ç, ale ... okaza∏o si´, ˝e patrzy∏am w z∏à
stron´. Jeszcze mia∏am troch´ czasu, wi´c jakoÊ si´
przecisn´∏am mi´dzy ludêmi i spojrza∏am za siebie.
Za mnà by∏y góry, nie by∏o tam wielu ludzi, bo wszyscy
patrzyli w stron´ wschodu. Postawi∏am statyw, zrobi-
∏am zbli˝enie i zobaczy∏am kobiet´, to by∏a chyba Ro-
sjanka. Opatulona w chusty i koce, siedzia∏a na murku,
patrzy∏a nieobecnym wzrokiem, Êwiat przesta∏ dla niej
istnieç - sen na jawie. Szybko ustawi∏am statyw i na-
cisn´∏am spust. Ba∏am si´, ˝e si´ obudzi, wtedy czu∏am
taki dreszcz emocji. To by∏a magiczna chwila.

- Wolisz fotografowaç ludzi czy krajobrazy?
- To zale˝y, gdzie jestem. Podczas pobytu w Egipcie

i Tunezji bardziej interesowali mnie ludzie, z Irlandii
nie mam za wiele portretów, bo te˝ szans na zdj´cia
by∏o mniej.

Europejczycy cz´sto nie zgadzajà si´ na zdj´cia, a
˝eby zrobiç coÊ z ukrycia, trzeba mieç teleobiektyw,
a takiego jeszcze nie mam.

- To znaczy, ˝e wolisz zdj´cia niepozowane?
- OczywiÊcie - mo˝e dlatego, ˝e ja sama nie umiem

pozowaç, mam bardzo ma∏o dobrych zdj´ç siebie.
Interesuje mnie fotografia cz∏owieka pozowana

typu akt. Nie mam za wiele doÊwiadczeƒ, robi∏am
tylko raz takà sesj´, ale wiem, ˝e mia∏abym wiele po-
mys∏ów na takie zdj´cia.

- Polecam fotografie Billa Brandta, wyjàtkowe
uj´cie tematu...

Oglàdajàc Twoje fotografie nie sposób nie dostrzec,
˝e wolisz szerokie kadry, jakiego obiektywu najcz´Êciej
u˝ywasz?

- U˝ywam obiektywu 24-70 mm f 2.8 oraz 50 mm
f 1.4  7106422

- Co jest dla Ciebie najwa˝niejsze w fotografii?
Âwiat∏o, chwila, uj´cie, ostroÊç...?

- Najbardziej zwracam uwag´ na  ostroÊç i Êwiat∏o.
Nie lubi´ nieostrych zdj´ç, choç czasem te nieostre
pasujà do tematu fotografii.

- Czym dla Ciebie jest fotografia, gdybyÊ mia∏a
podaç swojà definicj´ zdj´cia...

- Fotografia dla mnie to sposób na pokazanie Êwiata
wed∏ug swojej w∏asnej wra˝liwoÊci. Kompozycja, Êwia-
t∏o, kadr to ramy  tego, co widz´, co chc´ pokazaç na
zdj´ciu, co wed∏ug mnie jest ciekawe, niesamowite,
choç cz´sto tak zwyczajne i pospolite. Fotografia to

dla mnie alternatywa dla malarstwa, którym te˝ si´
zajmuj´, ale ju˝ coraz rzadziej. Barwa, kontrast, g∏´bia
-wszystko tak jak w malarstwie- to pokrewne sztuki -
w obu wypadkach potrzebna jest wra˝liwoÊci i otworze-
nia si´ na nià. Fotograf z pasjà ju˝ wsz´dzie widzi kla-
tki, gdziekolwiek jestem widz´ uj´cia i dlatego zawsze
staram si´ nosiç aparat przy sobie. Bywa to ucià˝liwe
dla mojej rodziny - mój mà˝ mówi, ˝e wysz∏am za mà˝
za swój aparat. I to chyba prawda, fotografowanie jest
jak na∏óg, trudno si´ uwolniç.

MyÊl´, ˝e jeszcze wiele przede mnà. Tak naprawd´
to dopiero zaczynam przygod´ z fotografowaniem.

- Wià˝esz swojà przysz∏oÊç z fotografià czy z za-
wodem wyuczonym, jesteÊ konserwatorem zabytków,
prawda?

- Ukoƒczy∏am konserwacj´ malarstwa sztalugowego
i rzeêby polichromowanej, nie wiem, jednak z czym
wiàzaç przysz∏oÊç. JeÊli to b´dzie fotografia, to chcia∏a-
bym osiàgnàç coÊ naprawd´ znaczàcego w tej dziedzi-
nie, dlatego te˝ ta wystawa i kolejna wkrótce. Marzà
mi si´ podró˝e z plecakiem i aparatem w r´ku. Póki
co jest to pasja, która staje si´ cz´Êcià  mojego ˝ycia,
nie wykluczam te˝, ˝e b´d´ si´ zajmowaç konserwacjà.

Mam tylko nadziej´, ˝e nie spowszednieje mi foto-
grafia.

- ˚ycz´ wobec tego spe∏nienia artystycznego w
fotografii lub te˝ konserwacji, realizacji zamierzeƒ
i planów ˝yciowych. Dzi´kuj´ za rozmow´.

- Ja równie˝ dzi´kuj´ bardzo za rozmow´, a czytel-
ników „Zdroju Ciechociƒskiego” zapraszam na moje
wystawy.

Prace Dominiki mo˝na oglàdaç w hotelu Abidar
do 15 lutego 2010 r.


